
IV. évfolyam harmadik szám • 2021. december 18., szombat

A csorvási 
csodadoktor 2

A véradóké a 
Közösség-díj 4

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

A vidéki egy tiszta, 
őszinte, bölcs világ

A mindennapi életünket 
lassan két éve alapve-
tően meghatározó és 
befolyásoló koronavírus 
járvány mellett szóba 
kerültek az idén megho-
zott, történelmi léptékű 
kormánydöntések, és a 
békéscsabai fejleszté-
sek abban az interjúban, 
amelyet Herczeg Tamás-
sal készítettünk. Bé-
késcsaba országgyűlési 
képviselője a gazdasági 
és egészségügyi témák 
mellett beszélt a közös-
ségek erejéről, valamint 
a fák és a zöldterületek 
fontosságáról.

– A 2021-es esztendő is a 
koronavírus-járvány sötét 
árnyékában telt. Ön szerint 
van-e végleges megoldás a 
Covid-ellen?

– Jelenleg nem tud jobb 
megoldást a világ összes or-
szága, így természetesen 
én sem tudok mást monda-
ni, mint az oltakozást. Több 
helyen olvastam arról, hogy 
„öngyilkos” vírussá válik, 
lassan „elkopik” és influen-
za szerűvé szelídül a Covid. 
De nyilván az orvostudo-
mánynak lesz döntő szere-
pe abban, hogy elmúljon. 
Lehet, hogy az injekció he-
lyett a gyógyszeres keze-
lés lesz az út, már vannak 
olyan hatóanya-
gok, amik csök-
kentik a súlyos 
tünetek kiala-
kulást, de úgy 
néz ki, hogy az 
egészségügy ál-
tali immunizá-
lás nem kerül-
hető meg. Nem megoldás a 
bezárkózás, a korlátozás, 
a digitális tanrend szerin-
ti oktatás, nem megoldás az 
országok hermetikus zárá-
sa, ráadásul ez lehetetlen is 
a mai világban. 

– Szociológusként bizonyá-
ra az átlagnál többet fog-
lalkozik az emberi kapcso-
latokkal, s főleg a Covidnak 
az erre gyakorolt hatásá-
val. Ön szerint ezen a terü-
leten van-e változás, és ha 
igen, milyen mértékű?

– Ha szűkülnek az embe-
ri kapcsolatok, ritkulnak a 
konkrét találkozások, keve-
sebbet vagyunk együtt, an-

nak vannak káros hatásai 
az ember lelkére. Azt mond-
juk, milyen jó, hogy van in-
ternet. De meggyőződésem 
és a tapasztalatom is, hogy 
semmiképpen nem váltja ki, 
hogy a családok, a közössé-
gek tudjanak valós időben 
és valós térben együtt len-
ni. A  gazdaság előbb-utóbb 
talpra áll, de a közösségek-
nek nélkülözhetetlen szere-
pük van az életben – hiszen 
szociális lények vagyunk –, 
és ha ezt valami akadályoz-
za, annak nagyon súlyos lel-
ki következményei vannak.

– A kormányzat gondolko-
zik-e azon, hogy valamilyen 
segítséget nyújtson azok-
nak az embereknek, akik a 
koronavírus-járvány miatt 
mentális problémával küz-
denek?

– A  kormányzat részéről 
több döntés is született en-
nek a mentális megpróbál-
tatásnak a feloldására, „ke-
zelésére”. Azon túl, hogy 
nem korlátozza a közössé-
gek működését, támogatja a 
programokat, amik lehető-
séget adnak az együttlétre. 
Ilyen a Köszönjük Magyar-
ország, az Őszi Hacacáré, a 
plusz források a civil szer-
vezeteknek, a kistelepülé-
sek rendezvényeinek tá-
mogatása. Tehát része a 
kormányzati gondolkodás-
nak, hogy segítse a csopor-

tok, szervez-
tek működését, 
megteremtse az 
együttlétek le-
hetőségét. Az, 
hogy az egyén 
szintjén mi-
lyen segítség-
nyújtás lehet-

séges, nehezebb kérdés. Az 
látható minden, ebben a té-
makörben végzett kutatás-
ból, hogy a pandémiához 
kapcsolódó bezártság, a 
korlátozások valóban ko-
molyan megterhelik a men-
tális egészségünket, hiszen 
az otthonlét során rövid idő 
alatt is strukturálatlanná 
válhat az ember élete, meg-
szűnik a rendszeresség, 
sokkal csekélyebb az im-
pulzusok száma. Nagy való-
színűséggel ennek a bezárt-
ságnak is köszönhető az az 
elkeserítő mennyiségű ag-
resszivitás, ami a közössé-
ginek nevezett oldalakon 
tapasztalható, szinte bár-

milyen téma is vetődik fel a 
„beszélgetés” során. Ezért is 
csak a legutolsó, leginkább 
elkerülendő lépés lehetne a 
zárás. 

– Nem csak az állampolgá-
rok szomatikus testi és lel-
ki egészségére, de az élet 
valamennyi területére ne-
gatívan hatott a járvány. 
A gazdaság bár nyáron re-
kord növekedést mutatott 
az elmúlt év azonos idősza-
kához képest, most megint 
csökken a teljesítmény di-
namikája. Ön szerint ellen-
súlyozhatók-e a kormány 
intézkedéseivel a világgaz-
dasági folyamatok?

– A  következő évre már 
elkészült a gazdasági növe-
kedés ütemére vonatkozó 
terv, amiben van dinamika. 
A  következő esztendőre öt 
százalék feletti növekedést 
prognosztizál Varga Mihály 
pénzügyminiszter, és az azt 
követő esztendőben is ha-
sonló lehet a növekedés.  
A  világban most azt látjuk, 
hogy villamosenergia, föld-
gáz és alapanyag hiány-
ra számítanak a szakértők. 
Ezek közül az első kettő 
esetében hozott döntések 

– és itt a rezsicsökkentés 
során meghatározott la-
kossági árakra, valamint a 
hosszútávú földgázvásár-
lási szerződésre gondolok 
– biztonságot és kiszámít-
hatóságot jelentenek. A  na-
pokban született előterjesz-
tés, ami a kisvállalkozások 
kedvezményes árú ener-
giafelhasználását eredmé-
nyezi, a gazdaság szereplői-
nek egy fontos csoportjánál 
szolgálja a működési stabi-
litást. A  rezsicsökkentés-
sel, a földgázbeszerzéssel, 
illetve a rögzített üzem-
anyagárral sok területen el-
lensúlyozhatók a világpi-
aci trendek. Körbenézve a 
szomszédos országokban 
vagy az Európai Unióban, 
az látható, hogy a magyar 
kormány sokkal többet tett, 
mint más országok veze-
tői. És ehhez hozzáteszem 
a munkáltatói adók négy, 
a kisvállalati adók további 
egy százalékos csökkenté-
sét. Ezzel együtt ezerötszáz 
milliárdos adócsökkentést 
hajt végre jövőre a kormány, 
ami valóban történelmi lép-
tékű!

Herczeg Tamás országgyűlési képviselő felszólalás közben

Pályázatból, 
önerőből
Csorvás nevének említése-
kor, sokan úgy azonosítják 
be a települést, hogy az az a 
hely félúton Békéscsaba és 
Orosháza között. Baráth La-
jos polgármester a két város 
agglomerációjaként beszél a 
47-es főút mentén fekvő la-
kóhelyükről, aminek nyu-
godt légkörét, jó közbiz-
tonságát emelte 
ki elsőként. El-
mondta, hogy 
több fiatal család 
is érkezett a köz-
elmúltban hozzá-
juk, ami egyrészt 
betudható a kor-
mány családpolitikai intéz-
kedéseinek is, mint a CSOK 
vagy a Babaváró hitel, de ők 
maguk is igyekszenek von-
zóvá tenni településüket.  

– A városi rangot 2005-ben 
érdemeltük ki, szeretnénk eh-
hez méltó módon fenntarta-
ni, működtetni. A 2014-2020 
közötti fejlesztési ciklusban 
több, mint 1 milliárd forint 
forrás érkezett hozzánk, ami-

ből jelentős beruházásokat 
tudtunk véghez vinni. Az idén 
befejeződött az a TOP-os, 100 
százalékos intenzitású, 56 
millió forintot meghaladó tá-
mogatással elnyert projek-
tünk, aminek keretében nap-
elemekkel korszerűsödtek az 
önkormányzati épületeink. 
Hat ingatlant érintett a be-

ruházás: polgár-
mesteri hivatal – 
gazdasági épület, 
t or n a c s a r n ok , 
művelődési köz-
pont és könyv-
tár, sporttelep, 
napközi konyha, 

orvosi rendelő. A  tornacsar-
nokban világítás korszerűsí-
tést is csináltunk, a meglévő 
armatúrák, kábelek, kábel-
csatornák és a világítást irá-
nyító berendezés bontásra és 
korszerűsítésre került, vala-
mint energiatakarékos villa-
mos eszközök, Led fényforrá-
sok kerültek beépítésre.

Tiszták, 
őszinték és 
erősebbek 
az emberi 
kötődések

Az egészsé-
ges életmód-
hoz nélkü-
lözhetetlen 
a sportolás
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C S O R V Á S

Kevesebb adó, 
több jövedelem
A  magyar, de talán az eu-
rópai történelemben is pél-
da nélküli az az adócsomag, 
aminek az elemeit 2021-ben 
terjesztette a Parlament elé 
a Fidesz-KDNP kormány, és 
amelyet a kormánypárti kép-
viselők támogatásával sza-
vazott meg az Országgyűlés.

Novemberben a nyugdíja-
sok soha nem látott mértékű 
nyugdíjprémiumban része-
sültek, amely a törvényben 
foglalt maximális 80 000 fo-
rint volt. Ezt valamennyi 
nyugdíjban részesülő meg-
kapta, függetlenül a nyugdí-
ja mértékétől.

A nyugdíjasok a következő 
év februárjában megkapják 
a 13. havi nyugdíj teljes ösz-
szegét, ezzel az Orbán Vik-
tor vezette kormány vissza-
adja azt a 13. havi nyugdíjat, 
amit a baloldalinak nevezett 
kormány 2009-ben elvett az 
idősektől.

Január elsejétől brut-
tó 200  000 forintra nő a mi-
nimálbér, és bruttó 260  000 
forintra emelkedik a szak-
munkás minimálbér. Ez-
zel mintegy húsz százalékkal 
emelkedik a legalacsonyabb 
keresettel rendelkezők bére. 
Ez a béremelés az inflációt fi-
gyelembe véve is jelentés reál-
bér növekedést eredményez. 

A  koronavírus járvány el-
lenére is rekord mértékű nö-

vekedést ér el 2021-ben a 
magyar gazdaság. Az éves 
szinten 5 százaléknál biz-
tosan magasabb GDP nö-
vekedés lehetőséget termet 
a kormánynak arra, hogy a 
gyermeket nevelő családok 
számára az átlagbér mérté-
kéig visszaadja a 2021-ben 
befizetett adót. Ez a döntés 
csaknem kétmillió szülőt 
érint, és az intézkedéssel a 
Fidesz-KDNP kormány 600 
milliárd forintot ad vissza a 
családoknak.

A fiatalok életkezdését se-
gíti az az elfogadott jogsza-
bály, amely értelmében a 25 
év alatti fiatalok az átlagjö-
vedelem mértékéig adómen-
tességet élveznek. Ez az adó-
mentesség a foglalkoztatási 
jogviszonyból, a vállalkozói, 
vagy őstermelői tevékeny-
ségből és a diákmunkából 
származó jövedelmekre is 
érvényes.

A  vállalkozásokat segítő 
intézkedésként 4 százalékos 
munkáltatói adó csökkentés 
és 1 százalékos kisvállalko-
zói adócsökkentés lép életbe 
a következő esztendőben.

A  felsorolt intézkedések 
jól mutatják a Fidesz-KDNP 
célkitűzését, miszerint Ma-
gyarországot előre kell vin-
ni, és ehhez a családok és 
vállalkozások támogatására 
van szükség!

A fejlődés 
útján 3
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Vereska Ádám Tehetség-díjas
Tehetség-díj néven alapított 
elismerést a nyolcadik osz-
tályból elballagó diákok szá-
mára 2020-ban Herczeg Ta-
más országgyűlési képviselő. 
A díjat első alkalommal Csor-
váson Orvos Levente vehet-
te át. A 2021. évi díjazott pedig 
Vereska Ádám lett. Az elisme-
rést azzal érdemelte ki, hogy 
az általános iskolában töltött 
nyolc év alatt kiemelkedő ta-
nulmányi eredményt ért el. 
Felső tagozatos éveiben a ter-
mészettudományok területén, 
elsősorban földrajz és bioló-
gia tantárgyakból jeleskedett. 
Az iskolák közötti megyei ver-
senyeken több alkalommal ért 
el dobogós helyezést. Ezzel pe-
dig iskolája hírnevét is öregbí-
tette.

Herczeg Tamás a Tehetség-
díj emlékplakettje mellett, az 
elismerésben részesülő diák-
nak ötvenez forint pénzjutal-
mat is átad, amelyet a saját, 
adózott képviselői jövedelmé-
ből ajánlott fel. A  díjjal kap-
csolatban az országgyűlési 
képviselő így fogalmazott: – 
A  Tehetség-díjat azért alapí-

tottam, mert úgy gondolom, a 
kitartás, a szorgalom, a tehet-
ség, mind olyan tulajdonságok, 
amelyek nagyon fontos érté-
kek ahhoz, hogy boldoguljunk 
az életben. Szeretném az elis-
merésemet, a tiszteletemet ki-
fejezni azoknak a diákoknak, 
akik az eddigi életszakaszuk-
ban kiválóan teljesítettek, és 
természetesen azoknak a csa-
ládoknak is, akik nevelik eze-
ket a gyerekeket, akik segí-
tenek a kiteljesedésükben. 
Köszönetet kell mondanom 
a tanároknak, nevelőknek is, 
mert fontos szerepük van ab-

ban, hogy a gyerekek tizen-
négy évesen készen állnak 
a következő évek kihívásai-
ra. A másik része a gondolata-
imnak, hogy Békés megye egy 
jó hely, egy élhető, szerethető 
hely, ahol vannak tehetséges, 
sokra hivatott gyerekek. Szá-
mos dolog kell ahhoz, hogy egy 
fiatal itt boldoguljon, ne vágy-
jon el a szülőföldjéről, s ha el is 
költözik a tanulmányai miatt, 
a későbbiekben visszajöjjön. 
Nagyon pici gesztusnak gon-
dolom ezt a díjat – ami talán 
eggyel több szálat jelent majd a 
szülőföldhöz kötődésben…

– A gazdaság talpra állítása 
mellett jelentős támogatá-
sokat, kedvezményeket kap-
nak az állampolgárok. Me-
lyeket tart a legjelentősebb 
idei parlamenti döntések-
nek?

– Az elfogadott jövő évi 
adócsomag több olyan ele-
met is tartalmaz, ami pá-
ratlannak és történelminek 
nevezhető. Ebbe tartozik a 
huszonöt év alattiak adó-
mentes jövedelme. Bárhon-
nan is származik ez a jövede-
lem – legyen az vállalkozás, 
őstermelői tevékenység, fog-
lalkoztatás vagy diákmun-
ka – nem terheli személyi-
jövedelem-adó. Teljesen 
rendhagyó, hogy a gazda-
ság teljesítőképességének 
köszönhetően a családok 
az átlagjövedelem szintjé-
ig visszakapják a befizetett 
adójukat. Ilyen még soha 
nem volt Magyarországon. 
Az is szinte példa nélkü-
li, hogy a garantált bérmini-
mum és a minimálbér ilyen 
mértékben emelkedik a kö-
vetkező évben. Bár nem adó-
jogszabály, de nagyon jelen-
tős a nyugdíj prémium és a 
nyugdíj kiegészítés össze-
ge, amit ez év novemberé-
ben kaptak az idősek. Ma-
gam is javasoltam, hogy azok 
a kisnyugdíjjal rendelkezők, 
akiknél a nyugdíjprémium 
mértéke nem érte volna el a 
maximálisan adható össze-
get, ők is kapják meg a nyolc-
vanezer forintot. Az erről 
szóló kormánydöntést kicsit 
a saját sikeremnek is érzem. 

– Saját sikerének tekinthe-
ti a tavaszi kormánydöntést 
is, amikor az üzletbezárások 
kapcsán tett javaslatot arra, 
hogy a zárás ne vonatkozzon 
a mezőgazdasági terméke-
ket árusító üzletekre. Ez egy 
nagyon fontos döntés volt a 
mezőgazdaságból élők és a 
kiskert tulajdonosok számá-
ra is. Adódik a kérdés: eny-
nyire azonosul a kistelepü-
lésen élők problémáival? 
Milyennek látja a jelen vidé-
ki emberének helyzetét?

– Magam is falusi vagyok, 
Pusztaföldváron éltem gye-
rekkoromban. Ez a világ egy 
tiszta, őszinte, jól átlátható, 
emberléptékű, bölcs világ. 
Akadnak feszültségek em-
ber és ember között, de még-
is tiszták, őszinték és erő-
sebbek az emberi kötődések, 
ami lelki értelemben is na-
gyon sokat jelent. Vidéken 
a hagyománytisztelet ta-
lán azzal is összefügg, hogy 
a kistelepüléseken az embe-
rek jól ismerik a településük 
múltját.  A gyermekkor meg-
határozó az ember életé-
ben, így a szüleimtől tanul-
tak, és például a természet, 
a földművelés, a kertészke-
dés a mai napig az életem 

része. Nekem is van kisker-
tem, minden évben vetünk, 
palántázunk a családdal, 
metszem a gyümölcsfáimat, 
elvégzem a tavaszi lemosó 
permetezést. Nincs is annál 
jobb, mint amikor a saját pa-
radicsomodat, paprikádat 
teszed az asztalra a szalonna 
mellé… és a saját gyümölcs-
nek is más íze van, mint amit 
a boltba veszek. Ha még jófé-
le pálinka főzésére is jut eb-
ből a gyümölcsből, az aztán 
szuper dolog.

– Szinte le sem zárult az év, 
de már készülhetnek az ön-
kormányzatok, a civil szer-
vezetek, az egyházak a kö-
vetkező évi Magyar Falu 
Program pályázataira. Lát-
ható-e, hogy milyen változá-
sok lesznek az új kiírásban?

– A  sikeres programele-
mek természetesen marad-
nak. Lesznek új pályáza-
ti területek is, mint például 
a szabadtéri közösségi terek 
kialakítása. Ami talán fon-
tos változás, hogy még in-
kább egyszerűsödik, és gyor-
sul a pályáztatás rendje. 
Szűkülnek a beadási és el-
bírálási határidők, így gyor-
sabban tudják megvalósíta-
ni a nyertesek a fejlesztési 
elképzeléseiket. 

Ön szerint mi szükséges ah-
hoz, hogy javuljon a kiste-
lepülésen élők életszínvo-
nala?

Az én munkám is benne 
van abban, hogy évről évre 
legyen forrás járdák és belte-
rületi utak karbantartására, 
felújítására. Úgy gondoltuk 
néhány képviselőtársam-
mal, hogy ennek prioritást 
kell élveznie a Magyar Falu 
Programban, mivel a hét-
köznapi életet alapvetően 
befolyásolja, hogy milyen 
járdákon, utakon közleked-
hetünk.  Magam is kezde-
ményeztem, hogy a Magyar 
Falu Program tartalmaz-
za erre a területre a pályá-
zati lehetőséget, és minél 
több pénz jusson Békés me-
gyének. Ha egy településnek 
javul a szolgáltatási szín-
vonala, csapadék és belvíz 
elvezető rendszerek épül-
nek, kiépül a szennyvízhá-
lózat, az ott élők életminő-
sége javul ezzel. A kisvárosi, 
falusi lét előnyei, a tágasság, 
a személyes kapcsolatok in-
tenzitása, a „minden elérhe-
tő távolságban megtalálha-
tó” érzése mellett, ha vannak 
Magyar Falu Program és 
TOP-os fejlesztések, akkor 
érthető, hogy miért állt meg 
közel ezer magyar kistele-
pülésen a népességfogyás. 
Amennyiben ehhez még tár-
sul a városkörnyéket alkotó 
kistelepülések és a megye-
székhely közötti erős szol-
gáltatás – vásárlás, munka-
helyek, oktatás – akkor jól 
lehet élni egy kis települé-

sen. Mi ilyen szempontból 
jól állunk. Békéscsaba isko-
laváros, a Csaba Center az 
ország egyik legnagyobb és 
legjobb bevásárló központ-
ja, a környező településekről 
rengetegen dolgoznak a me-
gyeszékhelyen, a közlekedé-
si kapcsolatok is jók. Ezek 
alapján Békéscsaba olyan 
térségi központként tud mű-
ködi, ami biztos, nyugodt 
életet biztosíthat a környe-
ző kisebb településen élők-
nek is.

– A közösségi oldalán folya-
matosan jelennek meg olyan 
fotók, amelyek valamilyen 
környezetvédelmi progra-
mon készültek. Pusztán a 
fák szerelmese, vagy úgy 
gondolja, hogy a klímavál-
tozás megállításában való-
ban az utolsó percekben va-
gyunk?

– A  kettő között találha-
tó az igazság. A  zöld kör-
nyezet fontos nem csak a 
klímavédelem, hanem a 
hangulatunk, a jóllétünk, az  
egészségünk szempontjá-
ból is. Amikor például Buda-
pest belvárosában gyalogo-
lok, és nem látok az utcában 
fát, füvet, vidéki emberként 
ez azonnal feltűnik és nyo-
masztólag hat rám. Tehát ez 
is benne van, és az is, hogy 
időnként „klíma-szorongok”, 
ami nem jó, de van ilyen. 
A  fák, az erdők, azoknak a 
mennyisége sorsdöntő a jö-
vőnk szempontjából. Tehát a 
fák ültetése, a nyári száraz-
ságban azok locsolása, óvá-
sa, a személyes motiváció 
mellett, az éghajlatunk él-
hetősége iránt érzett felelős-
ségnek is az eredménye. 

– Szakmáját tekintve közös-
ség építő, szociálpolitikus 
és tanár, de emellett elkö-
telezett állatvédő és kör-
nyezetvédő, miközben infra-
struktúra fejlesztésekért, 
gazdasági támogatási ügyek-
ben és munkahelyteremtő 
forrásokért lobbizik. Olykor 
van hiányérzete valamely te-
rülettel kapcsolatban?

– Igen, van, nem is kevés. 
Hiszen nincs olyan, hogy va-
lami készen van és hátra-
dőlhetünk. Ami ma rendben 
van, és nem figyelünk rá, azt 
holnap már javítani kellhet, 
ami ma elegendő, azt holnap 
sokan már kevésnek tarthat-
ják. Azt is tudom, hogy sok 
szempontból kell fejlődnie 
szeretett otthonunknak, Bé-
késcsabának, hogy minden-
ki jól érezze magát itthon. 
Ugyanakkor fontos, hogy 
tudjunk örülni az eredmé-
nyeinknek, éljük meg pozitív 
érzéssel mások erőfeszítése-
it is, és lássuk meg egymás-
ban a jót, a szeretnivalót. 
Biztos vagyok abban, hogy 
ez a saját boldogságunkhoz, 
boldogulásunkhoz is nagy-
ban hozzájárul!

Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

A vidéki egy tiszta, 
őszinte, bölcs világ
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Csorváson Vereska Ádám részesült a Tehetség-díj elismerésben

A csodadoktort sok orvos perelte be irigységből

Vöröshagyma és 
torma a tüdőbaj ellen

Csorváson 2014-ben 
alakult meg a Helyi 
Értéktár Bizottság. 
A településen 52 védett 
természeti-, épített-, és 
kulturális érték lel-
hető fel.  Közöttük van 
Mészáros Henrik háza, 
akit a településen élők 
az 1900-as évek elején 
csodadoktorként ismer-
tek. Orvosi praktikáinak 
köszönhetően alig volt 
tüdőbajos a településen.

Csorvás környéken az 1900-
as évek első felében élt és gyó-
gyított Mészáros Henrik, akit 
ma természetgyógyásznak 
neveznénk, de a helyiek ak-
kor csak úgy ismerték, hogy „a 
csorvási csodadoktor”. A Köl-
csey utca 10. szám alatt álló 
házat egy báróné építtette 
Henriknek cserébe a gyógy-
ulásáért. 

A  történet szerint a beteg 
grófné bajával megjárta nem-
csak az ország, hanem kül-
föld professzorait is, akik nem 
tudtak rajta segíteni. A  sze-
mélyzet és a cselédek tudtak 
a csorvási csodadoktorról, és 
addig győzködték a grófnét 
még az, vonakodva ugyan, de 
elment hozzá és meggyógy-
ult. A  fennmaradt levelekből 
azt is megtudhatjuk, hogy M. 
Henrik igen sok szegény em-
bert ingyen kezelt. Hagya-
téka között számtalan kö-
szönőlevél található, melyek 
olyan személyektől származ-
nak, akik máshol hiába ke-
restek gyógyulást. Mészáros 
Henrik nevéhez, aki a beteg-
ségek egész sorát gyógyította, 

és ezekről hatósági bizonyít-
ványok is készültek, rengeteg 
történet köthető.

Akkoriban az országban a 
tüdőbaj volt a vezető halál-
ok, azonban ez másképp volt 
Csorváson. Közismert, hogy 
Mészáros Henrik a tüdőbajt 
vöröshagymával és tormával 
gyógyította, így a csodadoktor 
tevékenysége nyomán a tüdő-
baj Csorváson nem volt vezető 
halálok. Volt olyan beteg, aki-
nek az orvosok már le akarták 
vágni az ujját, de azt a csoda-
doktor vadkáposzta levelével 
meggyógyította. A  szívbeteg-
ségre például a harmatos ró-
zsa szirmát használta fel. 
Gyógymódjai között az ásvá-
nyi anyagok, növényi és álla-
ti eredetű szerek voltak a do-
minánsak. Csorvás község az 
ő életében rendkívüli idegen-
forgalomnak örülhetett, hi-
szen még távoli városokból és 
községekből is felkeresték a 
nagy hírnévre szert tett cso-
dadoktort.

A  község gyógyszerészei 
messze földön ismert em-
berek lettek, mivel a Mé-

száros-féle gyógymódokat, 
recepteket az egész monar-
chiában postai úton terjesz-
tették. Ugyanakkor sokan 
pert indítottak ellene és felje-
lentették kuruzslásért. A  leg-
több feljelentés orosházi orvo-
soktól érkezett, válaszul arra, 
hogy a betegeiket ők nem, de 
Mészáros Henrik meg tudta 
gyógyítani. Tehát a feljelen-
tések valódi háttere irigység 
volt.

Miután fiát meggyilkolták 
és az irigységet, a rosszindu-
latú embereket sem bírta to-
vább elviselni, Szlovákiába, 
Galánta környékére költözött. 

Halála után a szlovák lapok 
is írtak róla és nem véletlenül, 
de már orvosnak nevezték az 
újságokban. Mészáros Henrik 
az ő idejében sikerrel gyógyí-
totta az első számú halálokot, 
a tüdőbajt, valamint a rákot is 
kutatta. 

A történet forrása: 
Csorvási füzetek 5. – 

Kasuba István: 
Mészáros, Csorvás-Pered 

csodadoktora.

A csorvási csodadoktor háza egy korabeli képeslapon
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A rendkívüli 
helyzet ellenére 
is a fejlődés útján 
Békés megye
Rendkívüli és különleges, 
viszontagságokkal, megpró-
báltatásokkal teli évtől kö-
szön el a nagyvilág, s szű-
kebb pátriánk. Immáron a 
második esztendő pereg tova 
az idő megállíthatatlan ho-
mokóráján, amit az emberi-
ség egy láthatatlan, de halá-
losan veszélyes vírus okozta 
világjárvány árnyékában, 
alapvetően védekezéssel 
tölt. A  koronavírus-járvány 
átírta a mindennapok for-
gatókönyveit, az elmúlt idő-
szakban világszerte új értel-
met nyert a veszélyhelyzet, 
illetve a biztonság fogalma, 
és felértékelődött a védelem, 
a védekezés képessége. 

A  kormány helyénva-
lóan és kellő időben meg-
hozott járványügyi dön-
téseinek köszönhetően 
Magyarországon a lehető 
leghamarabb rendelkezésre 
állt a pandémia letöréséhez, 
megfékezéséhez szükséges 
leghatásosabb és leghatéko-
nyabb fegyver, a védőoltás, 
ami életeket mentett, ment. 

A  világjárvány árnyéká-
ban a Békés megyei köz-
igazgatás is megtanult 
gúzsba kötve táncolni, hi-
szen egyszerre kellett el-
lássuk alapfeladatainkat, 
s megfeleljünk, eleget te-
gyünk a védekezés megszer-
vezésével kapcsolatos em-
berfeletti kihívásoknak. 
Bebizonyítottuk, hogy a köz-
jó érdekében tevékenykedő 
közigazgatásnak igenis van 
reagálóképessége, képes a 
létszámtöbbszörözésre, és 
a produktív kényszer meg-
sokszorozza erőinket. A kor-
mányhivatal egyik – ha nem 
– legfontosabb célja a me-
gye demográfiai és gazdasá-
gi helyzetének javítása, ezál-

tal a népességmegtartó erő 
növelése és a felzárkóztatás 
megteremtése.

A  veszélyhelyzet sem tán-
torított el céljaink megvaló-
sításától, Békés megye a fej-
lődés útján jár. Csökken az 
álláskeresők száma, mintegy 
150 ezren dolgoznak szűkebb 
pátriánkban. Az agrárium 
szereplői tavaly rekordössze-
gű 59,5 milliárd forintos tá-
mogatásban részesültek, az 
idei kérelmek előlegeit orszá-
gosan is kiemelkedő mérték-
ben fizettük ki. A  megyében 
megújulnak az utak: terve-
zik az M47-est, több szaka-
sza is elkészült már az M44 
gyorsforgalmi útnak, Békés 
ez által bekapcsolódott az or-
szág közúti vérkeringésébe. 
A  kormányhivatal számos, 
nemzetgazdasági szempont-
ból kiemelt beruházás során 
koordinálja az eljárásokat, 
elég csak a mezőhegyesi Mé-
nesbirtokot, a szabadkígyósi 
Wenckheim-kastélyt, a gesz-
ti Tisza-kastélyt, a gyu-
lai Airbus-beruházást vagy 
több Békéscsabát érintő be-
ruházást említenünk.

A  Megváltó születésére, a 
betlehemi csillag felragyo-
gására készül a keresztény 
világ. Az advent a legszen-
tebb csodára várakozás idő-
szaka. Éppen ezért fontos, 
hogy ünneplőbe öltöztetett 
lélekkel és igaz szívvel tud-
junk szeretni és hálát adni.

A Békés Megyei Kormány-
hivatal nevében meghitt, ál-
dott, kegyelmekben gazdag 
karácsonyt és egészségben, 
sikerekben, eredményekben 
gazdag békés, boldog új esz-
tendőt kívánok a választóke-
rület valamennyi lakosának!

DR. TAKÁCS ÁRPÁD  
KORMÁNYMEGBÍZOTT

– A  település belterüle-
ti útjainak, utcáinak kar-
bantartása folyamatos fel-
adatunk, 2013-tól pedig 
minden évben kátyúzással 
is igyekszünk a forgalom-
ra alkalmas állapotot fenn-
tartani. Ezek a munkálatok 
meglehetősen költségesek, 
ezért mindig rangsorol-
nunk kell. A Kossuth utcára 
eddig nem került sor, pedig 
az eltelt mintegy fél évszá-
zad alatt a kopóréteg tönk-
rement, a forgalmi terhelés 
és az időjárás komoly káro-
sodásokat, kátyúsodásokat 
okozott. Pályázati forrás-
ból és önkormányzati ön-
erőből újult meg a Kossuth 
utcai kövesút egy szakasza. 
Az 1970- es években épült 
út korszerűsítése időszerű 
volt, az önkormányzat kö-
zel 20 millió forint hazai 
pályázati forrást fordítha-
tott e célra, amihez 3 millió 
525 ezer forint önerőt kel-
lett biztosítania az önkor-
mányzatnak. A  47-es szá-
mú főutat tehermentesítő 
Kossuth utca fel nem újított 
szakaszára a jövőben újabb 
pályázati lehetőséget keres 
az önkormányzat, hogy tel-
jes hosszában megújulhas-
son ez a nehézgépjárművek 
által is sűrűn használt, for-
galmas utca – sorolta a pol-
gármester, aki szólt a jár-
daépítésekről is. – Amíg 
tavaly pályázati forrásból, 
közel 500 folyóméter új jár-
da épült és 300 folyóméter-
hez közelít a felújított jár-
dák hossza, addig az idén a 
lakosok az ingatlanuk előt-
ti járda építéséhez anyagot 
igényelhettek. Három utcát 
érintett akkor a járdaépítés, 
felújítás, amire 3 millió fo-
rintot nyert önkormányza-
tunk a Magyar Falu Prog-

ram keretében. Érintett 
volt a Petőfi, valamint a Bat-
thyány utca, emellett pedig 
a „névtelen” utca is. Ez utób-
bi évek óta jogos igénye volt 
a Tavasz és Kazinczy utcák-
ban lakóknak. Mint említet-
tem, az idén a csorvásiak az 
ingatlanjaik előtti rossz jár-
da felújításához kérhettek 
sódert, cementet, homokot. 
Erre a célra 900.000 forin-
tot különítettünk el a költ-
ségvetésből. 

– Energiahatékony önkor-
mányzat az önöké. Ezt mivel 
érdemelték ki? 

– A  Virtuális Erőmű 
Program keretében a Bé-
kés Megyei Önkormány-
zat pályázatot nyújtott be 
Energiahatékony Önkor-
mányzat kategóriában, egy-
ben több települési önkor-
mányzatot is javasolt erre 
a díjra. Örömmel fogadtuk 
a hírt, hogy Csorvás Vá-

ros Önkormányzata is a dí-
jazottak között van, ener-
giahatékonysági projektjei 
– köztük kiemelten az Egye-
sített Szociális Intézmény-
ben magvalósult fejlesztés 
– révén. A  díjat 2021. októ-
berében vettük át a 10 éves 
Virtuális Erőmű Program 
(VEP), Áder János, köztár-
sasági elnök úr által fővéd-
nökölt jubileumi Parlamen-
ti díjátadó gáláján.

– Gratulálok! Az látszik, 
hogy az önkormányzat igen 
aktív. A közösségi élet is 
bizonyára élénk. Híres a 
Szent Teréz napi búcsúvá-
sáruk!

– Igen és szerencsére az 
idén meg is tudtuk rendez-
ni, bár nagy óvintézkedé-
sekkel a járvány miatt. Sőt, 
meg tudtuk tartani a XX. 
Jubileumi Gazdanap és Fo-
gathajtó Versenyt is, ami 
ugyancsak országos hírű 

esemény. Egyébként az idei 
év első nagyrendezvénye 
a Szent Iván-napi gyerek-
nap volt június végén, a pi-
actéren. A  korlátozásokkal 
és tilalmakkal teli hóna-
pok után örömmel fogadták 
a csorvásiak a programo-
kat. A megvalósításhoz hoz-
zájárult „A  helyi identitás 
és kohézió erősítése Csor-
vás, Gerendás, Kétsoprony 
és Kondoros települések la-
kói számára TOP 5.3.1.- 16-
BS1-2017-00011” elneve-
zésű nyertes pályázat, az 
EMMI/EMET és Békés-
csaba Megyei Jogú Város. 
Az idén nyithatta meg ka-
puit a szintén pályázati for-
rásból megvalósult, Rudolf 
Major-i teniszpályája, ame-
lyet a helyi bejelentett lak-
címmel rendelkező lakosok 
5 éven keresztül ingyene-
sen használhatnak, ezzel 
is hozzájárulva az egész-
séges életmódhoz nélkü-
lözhetetlen sportolási le-
hetőséghez. Nyertünk még 
Közösségi terek fejleszté-
sére 6 millió forintot, illet-
ve Faluház fejlesztésreközel 
30 millió forintot.  Örömte-
li hír, hogy néhány forint hí-
ján 15 millió forint pályáza-
ti forrást nyert a Csorvási 
Református Missziói Egy-
házközség is a Magyar Falu 
Program keretéből. Az ösz-
szeget egyházi közösségi 
tér fejlesztésére fordíthat-
ják, a gyülekezeti ház újul 
meg belőle a közeljövőben- 
említette meg a városve-
zető, aki bízik a turisztikai 
előremozdulásban is. Csor-
váshoz számos látnivalóval 
büszkélkedhet, mint a Hu-
dák-család szövőműhelye, a 
Forrás-tó és környéke, Bar-
tók emlékek, a Táncsics ut-
cai bazaltkő út, a Városháza 
épülete, és még hosszan le-
hetne sorolni.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL
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Pályázatból, önerőből

Az idei év első nagy rendezvénye a Szent Iván-napi gyereknap volt

Baráth Lajos, Csorvás város polgármestere
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Szavazzon a Közösség-díjra!
Békés megye 1. sz. válasz-
tókerületének országgyűlé-
si képviselőjeként 2021-ben 
hagyományteremtő szán-
dékkal kitüntető díjat ala-
pítottam a választókerület 
településein (Békéscsaba, 
Csabaszabadi, Csorvás, Ge-
rendás, Kétegyháza, Két-
soprony, Kondoros, Sza-
badkígyós, Telekgerendás, 
Újkígyós) működő civil 
szervezetek, közösségek te-
vékenységének elismerésé-
re. Településenként évente 
1 db díj adományozható.

A  „Közösség-díj”-at az 
adott településen műkö-
dő közösségek (jogi szemé-
lyiséggel rendelkező civil 
szervezetek, jogi személyi-
séggel nem rendelkező kö-
zösségek) közül az kaphat-

ja, amely az előző évben a 
legtöbbet tette az alábbi te-
rületek valamelyikén: kul-
túra, közművelődés, hagyo-
mányőrzés, sport, képzés, 
ismeretterjesztés, tele-
pülésfejlesztés, közösség-
fejlesztés, szociális te-
vékenység, környezet- és 
természetvédelem, polgári 
védelem.

2022-ben ismét meghir-
detem a Közösség-díjat, 
amelyre 2022. február 1. és 
február 28 között adhatják 
le szavazataikat online fe-
lületen és papír alapú szava-
zással. 

A  díjak átadására minden 
évben március hónapban ke-
rül sor. 

Egy személy csak egy sza-
vazatot adhat le kizárólag az 

állandó lakcíme szerinti te-
lepülésen működő közösség-
re. A  szavazólapon/inter-
netes felületen a szavazatot 
leadó személy köteles megad-
ni nevét, állandó lakcíme sze-
rinti települését (utca, ház-
szám nélkül) és életkorát. 
A  díj meghirdetése és a sza-
vazás részletei az inter-
neten, a helyi Polgármes-
teri Hivatalokban és a 
helyi nyomtatott médiá-
ban kerülnek közzétételre. 
Az adományozott díj: 60 ezer 
Ft pénzjutalom, valamint ok-
levél, mely tartalmazza a „KÖ-
ZÖSSÉG-DÍJ” megnevezést, 
továbbá a díjazott közösség 
nevét, a település nevét, ahol a 
közösség működik és a díj ado-
mányozásának évszámát.

Herczeg Tamás

A s ze retet t ürelm es , jósá gos; a s ze retet n e m ir igykedik , 
a s ze retet n e m ké rkedik , n e m f uvalkodik . 

Ne m v i selkedik bántóan , n e m ke res i a m a ga h a s z n át , 
n e m ge r jed h ara gra , n e m ró ja fel  a ross zat!

Ne m ö r ül a h ami ssá gn ak , d e együt t ö r ül a z iga zsá ggal . 
Min d e nt elfed e z ,  min d e nt hi s z ,  min d e nt re m él ,  min d e nt elt ű r. 

A s ze retet soh a el n e m múlik

( Pál el ső l e vel e a ko r inthu s iakh oz 13 , 4 - 8 .)

Pá l a Postol g on dol atáva l k í vá nok jó egész séget, 
szer etettelj es, á ldott k a r ácson y t 

és boldog új eszten dőt!

 Herczeg Tamá s
 Cso r vá s o rs zá ggy ű l és i ké p v i sel ő je

Recept
Pogácsa
A „Csorvási pogácsa” óriási népszerűségnek örvend 
a gasztronómiai portálokon. Nevesebbnél nevesebb 
szakácsok, bloggerek, még határon túli háziasszo-
nyok is biztatnak mindenkit a sütésre.

Szász Jánosné Ilucika csodálatos, omlós Csorvási 
pogácsa receptje.

HOZZÁVALÓK
• 70 dkg liszt
• 50 dkg margarin
• 1 csapott evőkanál só
• 5 dkg élesztő
• 1/2 csomag sütőpor
• 1-1,5 dl tej

• 15-20 dkg reszelt sajt
• 2 tojássárgája. 

A lekenéséhez:
• 1 felvert tojás
• reszelt sajt.

ELKÉSZÍTÉS
A  lisztet a sóval, sütőporral elkeverem, a margarinnal, 
tojássárgákkal elmorzsolom.
Az élesztőt 1 dl tejben, kevés cukorral felfuttatom és a 
többi anyagokkal jól összegyúrom. 15 dkg reszelt sajtot 
adok a tésztához.
Ha kell, akkor még adhatunk hozzá tejet, de ha nem, vagy 
esetleg lágyabb a tésztánk akkor lisztet adjunk hozzá.
Folpackkal letakarva a hűtőbe tesszük egy éjszakára.
A tésztát egyszer átgyúrva 2 cm-esre kinyújtjuk, felvert 
tojással lekenjük, és reszelt sajttal megszórjuk.
A pogácsákat kiszúrjuk és sütőpapírral bélelt, vagy zsíro-
zott tepsiben megsütjük.
A leeső részeket összegyúrjuk és rudakat vágunk belőlük.
 forrás: mesterszakacs.hu

A véradóké a Közösség-díj
Herczeg Tamás, ország-
gyűlési képviselő kitün-
tető díjat alapított tavaly 
választókerülete telepü-
lésein, a helyben működő 
civil szervezetek, közös-
ségek tevékenységeinek 
elismerésére. Ő maga 
is számos közösséggel, 
civil szervezettel dol-
gozott együtt az elmúlt 
évtizedekben, több for-
mális vagy nem formális 
közösségnek volt, vagy 
tagja még ma is. Meg-
győződése, hogy a civil 
szerveződések nagyon 
sokat tudnak hozzátenni 
egy-egy település életé-
hez a kultúra, a közmű-
velődés, a hagyomány-
őrzés, a sport, a képzés, 
az ismeretterjesztés, a 
településfejlesztés, a 
közösségfejlesztés, a 
szociális tevékenység, 
a környezet- és termé-
szetvédelem, a polgárőr 
mozgalom illetve egyéb 
civil tevékenységek 
területén. Ez motiválta, 
hogy az adózott képvise-
lői jövedelméből 60 ezer 
forint pénzjutalommal 
együtt azon közösségek 
kapják meg a KÖZÖSSÉG-
DÍJ elismerést, amelyek-
ről a helyben élők azt 
mondják, hogy a legtöb-
bet tettek lakóhelyükért. 
A szavazatok alapján a 
2020. évi tevékenységé-
ért ezt a kitüntető címet 
vehette át a Csorvási 
Véradók Közössége.

Zatykóné Kecskeméti Erika, a 
közösség vezetője beszélgeté-
sünkkor előrebocsátotta, hogy 
az övéké nem bejegyzett civil 
szervezet, így külön megtisz-
telő volt számukra az elisme-
rés. Igaz, hogy nem is volt fel-
tétel a nyilvántartásbavétel, 
ezért is mozgatta meg a fan-
táziáját a facebookos felhívás. 
Tevékenységük körének sem 
széles a palettája, ahogy mond-
ta, ők „csak” a vérüket adják!

– Olyan magától értődő-
en, csendesen mehetett vég-
be ez a szavazás a lakosság 
részéről, mert mindenki is-
mer bennünket, a véradást 
pedig életmentő humánus 
cselekedetetként tartják szá-
mon az emberek. Valójá-
ban kicsit láthatatlan ez a mi 
ténykedésünk, és nem is cé-
lunk  nagyon előtébe kerülni. 
Ugyanakkor 200 fő véradót  
mozgatunk meg évente, akik 
akárhogy kerekítjük, mégis-
csak összetartoznak, össze-
tartozunk! Hogy mi termettte 
meg ezt a köteléket közöt-
tünk? Talán az önzetlen, em-

beri gesztus, hogy betegeken, 
rászorulókon tudunk segíte-
ni. Érezzük egymáson, hogy 
van egyfajta társadalmi oda-
fordulásunk segítségre szo-
ruló embertársaink irányába, 
ami mindenkit jó érzéssel tölt 
el. Évente négyszer szerve-
zünk véradást, az idei legutol-
sót december 17-én. Várjuk az 
új véradókat és a fiatalokat is! 
A  véradók nagyszerű embe-
rek. Néhányan képesek mun-
kába indulás előtt vagy éjsza-
kai műszak után is karukat 
nyújtani, de akár szabadsá-
got is kivesznek vagy műsza-
kot, pihenőnapot cserélnek, 
hogy itt lehessenek. Aki egy-
szer eljön a véradásra, va-
lahogy megérzi annak a fel-
becsülhetetlen értékét és 
feléled benne valami felelős-
sé válás tudat. Ezt bizonyít-
ja az is, hogy rendszeresen 
kapok olyan üzeneteket, me-
lyekben azt kérdezik, hogy 
betegség esetén vagy gyógy-
szerszedés után mikor jöhet-
nek újra vért adni, mert tud-
ják, hogy szükség van rájuk. 

A csorvási emberek elmennek 
az irányított véradásokra is, 
segítenek, ahol tudnak! Ami-
kor valakinek a vérét felhasz-
nálják a kórházban, a véradó 
SMS-ben kap róla hírt. Ez szí-
vet melengető érzés, de ezen 
felül is kijár nekik a dicséret. 
Szeretünk együtt lenni, szük-
ségünk van közösségi élmé-
nyekre is, amit a pandémia az 
utóbbi időben rendesen felül-
írt. Nálunk van egy törzsgár-
da, akik nemcsak a véradások 
megszervezésében, de az azt 
követő szerény vendéglátá-
sokban, büfék kialakításában 
is nagyon aktívak. És itt kap-
csolódik be a lakosság! Ön-
kéntes felajánlásaikkal nem 
egyszer hozzájárulnak süte-
ményekkel ezekhez a büfék-
hez. Hálásak vagyunk ezért!

– Felfigyeltek erre a Közös-
ség- díjra is? 

– Hogyne! Nagyon sokan 
megállítottak, gratuláltak ne-
künk, pozitív visszajelzése-
ket kaptunk, dicsértek ben-
nünket. A mai világban egyre 
nagyobb szükség van ezek-
re a szavakra.Az pedig, hogy 
a képviselő úr ilyen díjat ala-
pított, páratlan a maga nemé-
ben! Az már csak hab a tor-
tán, hogy ő is véradó, mint mi! 
A  díjjal járó összeget szeret-
nénk a közösségben egy főtt 
kajával, zenés mulatással tar-
kított, retró hangulatú össze-
jövetelhez felhasználni- ava-
tott be terveikbe Erika, aki 
főállásban védőnőként dolgo-
zik és mellette 10 éve viszi ön-
zetlenül a kitüntetett közös-
ség ügyeit.

A Csorvási Véradók Közössége nyerte el a Közösség-díjat


